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THE COOPER FAMILY 

 
The Early Years 

 
 
 The earliest ancestor in our Cooper family of whom we can be sure, is David Cooper, born in about 1637, 
probably in either the small town of Kirk Ireton, amidst a farming community just north of Derby, or in Derby town 
itself. In 1662 he married Elizabeth Houghton in Kirk Ireton and had at least five children with her. The family was 
living in Derby by the time that our ancestor, Francis Cooper, was born there in 1673. 
 By this time, David Cooper was an innkeeper in Derby. 

Francis Cooper moved from Derby to London at seventeen years of age and was apprenticed to a member 
of The Worshipful Company of Coopers (barrel makers). 

 In order to trade freely 
within London, it was 
necessary in those days, to 
be a member of one of the 
ancient guilds. To become a 
ófreemanô, could either be 
earned through an 
apprenticeship or, upon 
application and proof, it 
would be bestowed if your 
father had already been a 
freeman at the time of your 
birth. You will notice 
therefore, that the members 
of this Cooper family, were 
Freemen of the City of 
London, through the 
Company of Coopers, and of 
The Worshipful Company of 
Tallow Chandlers, even 

though they were in most cases working in other areas. 
 The barrel maker to whom Francis Cooper was 
apprenticed, was Robert Harris of St.Swithins Lane, 
born in 1648.  

Although there are no records of Robertôs birth, 
it might be that he was not originally from London.  

He was married, in London, in 1681, but his 
wife Margery Monford, was from Derby, so it may well 
be that Robert, or his family, were from Derbyshire. 
This could also explain how the apprenticeship of 
Francis Cooper, from Derby, was arranged with Robert 
Harris in London. 
 Robert and Margery Harris had just four 
daughters, only one of whom, Mary, born in 1685, 
survived. 
 When seventeen year-old Francis Cooper was 
taken on as Robertôs apprentice, in 1690, Mary was just 
five years old, so she would have known Francis 
throughout her childhood, as apprentices most often 
lived in the homes of their masters. 

It may well be that by the time Francis gained 
his Freedom of London, in 1699, Robert was already 
considering him as the best person to take over his 
presumably substantial business. 

 It might be that when Francis married Mary Harris in 1707, when she was 22 years old, that her father was 
already ailing, because he died just two years later, leaving his entire estate to Mary. 
 The fact that Robert did not mention his wife, Margery, indicates that she had already died and the fact 
that he did not mention his business, indicates that he had already handed that over to Francis. 
 We can assume that Robert Harris was either a very successful cooper, or had inherited money, because 
in his will, he left four freehold messuages (that is, houses with their land and whatever outhouses), in Portpool 

http://www.caliendi.com/


   

   3rd Edition 

www.caliendi.com  Copyright © Julian Towsey 2015 

 

Lane, Holborn, as well as four leasehold properties and a malthouse, in the parish of Saint Giles without 
Cripplegate, and the leasehold property where he had been living, in St. Swithins Lane in the city. 
 We can also assume though, that he had already handed over the St. Swithins Lane house to Mary and 
Francis, because at the time of death, he was staying with Mrs. Rebecca Macey, who looked after him during his 
decline. 
 Because Mrs. Macey owned her house, she was probably a widow and, as to why Robert moved in with 
her when he became sick: we can speculate that there might have been something between Robert and Rebecca, 
but it might also be that as an elderly widow with a spare room in her house, taking in and nursing an old gentleman 
could provide necessary financial support. 
 Robert also left something in his will to his cousin, John Holland, who was also living in Rebecca Maceyôs 
house. Perhaps he was simply there as a boarder, but it could also be that he was there to help look after Robert: 
doing the heavy lifting. 
 Because a womanôs property became that of her husband in those days, unless specifically directed 
otherwise, Robert had stated that all of his property, and the income derived from rents thereof, should go to his 
daughter during her lifetime and then be divided between her children. 

This system of leaving property in trust, with the interest therefrom being paid to a widow or daughter, then 
being distributed between the children after the widowôs death, was a regular procedure for preventing a husband 
from gaining control of his wifeôs inheritance. 
 At a time when most people died at an early age, it is nice to see that Francis and Mary Cooper were 
married for forty years, until his death in 1747, aged 74 years. Mary lived for another nineteen years, dying at 81 
years of age. 
 Francis and Mary were also rather successful at keeping their children alive, with at least four sons and 
three daughters living long enough to marry. 
 It could be that they lived on in the St. Swithins Lane house until 1715, as several of their children up to 
that date, were christened at St.Antholin, Budge Row, which was nearby. Our ancestor, David Cooper was born 
in 1716, after they had moved to the more salubrious environment of Hackney, where Frances and Mary spent the 
rest of their long lives. 
 The flow of Francis Cooper's apparently successful, harmonious life was though, interrupted by one rather 
disastrous business decision. 
 On 13th July 1720, Francis Cooper appointed Robert Dunkley (attorney), of South Sea House, to 

subscribe all of his stocks in the Bank of England into the South Sea Company. 
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 In January 1720, the share price was £128. By the end of March it had risen to £330. By May it was £550. 
South Sea Shares peaked at £1050 at the end of July 1720, just as Francis was buying South Sea shares. 
 Investor confidence was starting to wane, even as Francis was buying South Sea Shares. By the end of 
August, the price had dropped to below £800. At the end of September it was £175. Fortunately, Francis Cooper 
had his wealth spread over a number of properties, so his stock market losses would not have been catastrophic. 
 Because he was a freeman of London, Francisôs children could have gained their freedom through the 
Worshipful Company of Coopers, by patrimony. However David Cooper, our ancestor, was a member of the Tallow 
Chandlers (rendering animal fat to make cheap candles). Despite this, we see that by 1741 he was in fact an iron 
monger. 
 In this capacity, David might have been producing iron products in his own factory, but considering the 
urban locations of his business, it is more likely that he was dealing in hardware bought from various manufacturers 
about the country. 

Davidôs iron monger business must have been a substantial affair, firstly in a couple of premises in Fleet 
Street, then around what is now the Old Street/Barbican area from the late 1740s.  

David Cooperôs first 
wife, Mary Eden, whom he 
married in 1741, died the 
following year, shortly after the 
birth of a daughter, who also 
did not survive. 

David was 27 years 
old when he married again, in 
1743. His second wife was our 
ancestor, Rebecca Wright, 
who was born in Sheffield.  

Her father, Thomas 
Wright, had what appears to 
have been a successful 
business running wagons 
between Sheffield and 
London. 

By the time that 
Thomas Wright started his 
business, early in the 18th 
century, Sheffield, with a 

population of over five thousand, was already established as a major steel producing town, specializing in high 
quality blades and cutlery that became famous all over the world. 

Being a century before the digging of the canal network and the introduction of railways and being inland, 
meant that the only way to transport Sheffieldôs wares to the London market and from there to the world, was by 

wagon. 
You will see on the 

sketch of a stage wagon, that 
oversized wheels and large 
teams of horses, were 
necessary to negotiate the 
appallingly maintained 
highways of that time. 

Wagons would depart 
at the same times, once or 
twice per week, from various 
inns and would stop at inns 
along their route to also collect 
and deliver parcels and a few 
passengers who could not 
afford the faster, though 
probably no more comfortable 
stage coaches. 

A survey in the mid 
18th century, counted 217 
different wagon services 

departing London each week, for towns and cities throughout the kingdom. 
Stage wagons would travel at about two miles per hour: a pace more tortuous than leisurely, covering the 

distance between Sheffield and London in not much less than a week. 
There were also flying wagon services that travelled through the night, completing the journey in about 

half the time. 
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The widespread introduction of properly maintained turnpikes (toll roads), in the mid 18th century, made 
the journey easier and allowed for bigger loads with larger horse teams, but did not really make it any faster. 

For the return journey, north to Sheffield, the wagons would be filled with London-made and imported 
goods for the industrious citizens of South Yorkshire. 

Thomas Wright brought to our ancestral lineage, not just the wealth generated by his successful transport 
business, but also a further strengthening of the longevity gene. 

By the time Thomas died, in 1782, at 86 years of age, he had built a substantial business that went on 
expanding into the 19th century, as Thomas Wright and Company, utilizing the newly developed national canal 
network to move goods back and forth from its base in the thriving industrial town of Rotherham, on the banks of 
the River Don, six miles from the centre of Sheffield. 

The long-lived Thomas Wright was also successful at producing surviving children, though this was 
probably more down to clean country air and good luck. 

You will see on Chart C12, that of Thomas' ten children with his wife, Dorothy Jervis, all but one survived 
to adulthood, with most of them marrying and greatly expanding the Wright family. 

Most also stayed in Yorkshire, around the Sheffield area, apart from Jervas, the eldest son, a surgeon, 
who moved to Chester and two of Dorothy's brothers, Thomas junior and Charles, who followed their big sister to 
London. 

Thomas junior, born in 1731, became a successful merchant with two businesses; coal and wine, whilst 
Charles, born in 1732, made a name for himself as a silversmith. 

Thomas junior had two wives. The first; Ann, seems to have died after six children. The second wife; 
Elizabeth, then stepped in to continue the family expansion, producing five children. Of Thomas junior's eleven 
children, seven made it to adulthood, with the eldest daughter marrying a solicitor with the rather dodgy name; 
Okey Belfour, who lived in Lincoln's Inn Fields, just next to what is now the Royal College of Surgeons. 

This is no coincidence. When the Royal College of Surgeons was established in 1800, Okey Belfour 
became their first secretary and held that post until his death in 1811. Okey's only son, Edmund Belfour, then took 
over as Secretary and held the position until his death in 1865. A remarkable 54 years later. 

At the time of his death, Okey Belfour was also the solicitor for the 'Society for Relief of Widows & Orphans 
of Medical Men'. 

One of Thomas junior's sons; yet another Thomas, continued his father's wine merchant business. 
Thomas junior, who died in November 1803, wrote his will in 1799, leaving just £100 to his son-in-law, 

Okey Belfour, who had already received his share of Thomas' estate as a marriage settlement. 
In April of 1803, seven months before he died, Thomas wrote a second codicil to his will, stating that his 

son-in-law, Okey Belfour owed him a considerable amount of money. If Okey were to repay the debt, then he 
would be allowed to repay just half of it. If he refused to repay, then the executors should, at their discretion, collect 
the entire debt. 

Judged by Thomas' codicil, we get an impression of Okey as being a stereotypically shady Regency 
lawyer, despite his concern for the welfare of medical men's widows and orphans. But it might also be that Thomas, 
at 72 years of age, was losing his grip and that Okey had taken control of the finances with the connivance of the 

family. 
We shall never 

know for sure, but my 
natural prejudices are 
against anyone called 
'Okey'. 

Thomas 
senior's other son who 
moved to London; 
Charles Wright, was 
apprenticed to a 
respected London 
silversmith; Thomas 
Whipham, in 1747. 
Whipham's business, 
which he had taken 
over in 1729, had been 
going on at the same 
location in Ave Maria 
Lane, in the city, since 
about 1690. 

Charles 
finished his 
apprenticeship in 1754, 
then two years later, on 

the death of his old master, went into partnership with Whipham's son, another Thomas Whipham, taking over the 
business at Ave Maria Lane.  
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The younger Whipham retired in 1775, leaving Charles Wright to carry on alone, still at Ave Maria Lane, 
until he finally shifted to The Strand in 1784. This was during his tenure as Warden of the Silversmith's livery 
company. We see that when Charles retired in 1790, he was at 94 Watling Street. 

 Charles married his first wife, Jane, in 1764 and had three daughters. The eldest of these; Catherine 
married the delightfully named Ezekiel Delight and one of their daughters married another member of the Belfour 
family; Henry, a merchant.   

After Catherine died, Ezekiel Delight remarried and had two more daughters, one of whom; Louisa Delight, 
married into the Cooper family, as you can see on Chart C10. 

You will see in the coming pages, that the Cooper family had a habit of marrying their relatives. 
Charles Wright, the silversmith, married for a second time in 1779, when he was 47 years old. His new 

wife was Martha Bayles, a widow and they were married one day after the christening of Martha's daughter. 
It could be that the widower Charles and the widow Martha had been offering each other a little too much 

comfort in their mutual bereavement, but delayed marrying until they knew that Martha would indeed have the 
baby that they had conceived. On the other hand, it might be that good, honourable Charles had chosen to marry 
the widowed, pregnant Martha, to save her from the precarious life of single motherhood, but scheduled their 
marriage for the day after the christening, to demonstrate that the child was not his and that they had not, therefore, 
rushed to the altar to merely do the honourable thing. 

You will notice in the wills of both Thomas the elder and Thomas the younger, that they both have a 
number of pieces of silverware. Obviously the products of Charles' craftsmanship. 

The silver tankard, shown above, sold recently for more than £2,500. 
 
How David Cooper, an iron monger in London, came to meet Rebecca Wright from Sheffield, might have 

been through her father, who quite likely delivered regular supplies of high quality cutlery and other iron products 
to Davidôs business down in the big city. 

From various bits of information, collected here and there, it appears that the Coopers were a close, happy 
family and not just because they often married cousins and second cousins. 

David and Rebecca Cooper had seven children: four daughters, who all seem to have died before 
marriage and three sons, all of whom lived into old age. 

The eldest boy was David, born in 1753 and apprenticed to Richard Preston, a silk mercer in Holywell 
Street, in 1768, for a fee of one hundred pounds. 

Philip, our ancestor was born in 1755 and apprenticed to William Prater, a linen draper at Charing Cross, 
in 1769, for a fee of fifty pounds. 

We do not have details of an apprenticeship of the youngest son, James, who was born in 1760, however 
he was a wine merchant at 20 St.Swithins Lane, from January 1780, a month before his 20th birthday, so it could 
be that he did not enter into an apprenticeship at all. 

David Cooper was elected Master of the Worshipful Company of Tallow Chandlers in 1776, at sixty years 
of age. It was also in that year, that his sons, David and Philip, became freemen through the Tallow Chandlers. 
(Philip was himself elected Master in 1828). 

The first of the three sons of David Cooper to marry, was David Cooper, junior, who married Frances 
Wilson in November 1777.  

This was the year following his admission to the freedom of London and one month before he advertised 
the acquisition of the entire 
stock of a Mr.Wilson, who was 
retiring from trade. 

It looks like Davidôs 
marriage to Frances Wilson 
could have been as much a 
business deal as a love match, 
with Davidôs acquisition of Mr. 
Wilsonôs stock looking like 
some sort of marriage 
settlement. 

The advertisement of 
December 1777, also indicates 
that up until that point, David 
Cooper had been working for a 
year or two for the three Palmer 
brothers, who were silk 
mercers on Ludgate Hill. 

It is interesting to note 
also, that in setting up his own 
business, David Cooper moved 
back along the road from 

Ludgate Hill, which became Fleet Street on the west side of the Fleet River, then became The Strand, with Holywell 
Street, running parallel, after passing through Temple Bar, which marked the boundary between The City and 
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Westminster. Altogether, a ten minute walk. (Holywell Street was demolished at the start of the 20th century and is 
now a part of The Strand near Aldwych), 

Holywell Street was where David had spent the seven years of his apprenticeship to Richard Preston. 
Perhaps it was coincidence that David found a vacant premises at 15 Holywell Street. Perhaps Richard Preston 
had helped in this regard. We do know though, that David did not also take over Prestonôs mercery, as he was still 
trading in Holywell Street six years later. 

By the late 1770s, the silk trade in England was heavily regulated. The import of silk had been banned for 
half a century, so almost all silk materials were woven at Spitalfields, north east of Bishopsgate. French and Italian 
silk brocades could be seen on womenôs dresses and the long, fancy woven waistcoats of gentlemen, but these 
materials had all been smuggled in. 

David (junior) and Fanny seem to have had just one daughter, Rebecca, in 1781. Fanny died after 19 
years of marriage, in 1796. 

This was just three years after the death of her father, in Yorkshire. 
Young Rebecca moved, at about that time, up to Yorkshire to live with her grandmother. 
In his will, William Wilson mentions the £800 that he had lent to his son in-law, David Cooper (junior). This 

large sum might have been a cash loan, or the value of the stock that David had received from Mr Wilson in 1777, 
and which William Wilson would have been happy to leave with him as long as he could be sure that it would 
eventually go to his granddaughter, Rebecca Cooper. Calling in the debt at the time of his death, was William 
Wilsonôs way of ensuring that the money would indeed pass on as he wished. 

We do not know for sure that the óMr.Wilsonô whose stock David Cooper had acquired in 1777, was in fact 
his father in-law, William Wilson. It might possibly have been Williamôs brother or cousin. 

Rebecca Cooper married John Powell, in Yorkshire in 1798 and had six children before he died in 1819. 
She then married his brother, Thomas Powell, in 1820 and had two more children. She died in 1840. 

David (senior) Cooperôs wife, Rebecca, died in 1778, at 55 years of age, after nearly 35 years of marriage. 
We do not know when he gave up the iron monger business. In fact we do not have any records thereof 

after the end of the 1750s, but after 1778, being recently widowed and 62 years old himself, probably living alone 
above the iron monger shop and with his sons finishing their apprenticeships, ready to go into business for 
themselves, makes 1779 a very good time for David Cooper, senior, to opt for an easier, more leisurely life. 

By 1779, David Cooper, senior, had become a collector for the New River Company. This probably means 
that he had either sold or closed his iron monger business. 

It is quite likely that the ending of that business, also meant the loss of the residential floors above the 
shop. 

By 1778, we see that Davidôs second son, Philip Cooper, our ancestor, who had by then completed his 
apprenticeship, had a linen drapery at 85 Cheapside and there is some logic to the idea that this was the address 
to which David Cooper moved in 1779. 

It is unlikely that Philip would have had the means to set up in business on his own, without his fatherôs 
assistance, so there is a reasonable chance 
that it was David who took the lease on that 
property. 

At the start of 1780, James, the 
youngest son, went into partnership with a 
couple of wine merchants: William Pollard 
and John Cologan.  

Cologan was a member of an Irish 
family that had moved to Tenerife in 1684 and 
played a very big part in trade with the Canary 
Islands. Pollard had already been a wine 
merchant for at least six years, in Mark Lane, 
where Cologan had joined him in 1778. In 
January, 1780, Cologan and Pollard, together 
with James Cooper, took a lease on a 
property at 20 St.Swithins Lane, from the 
Worshipful Company of Drapers, at which 
they ran a wine merchant business.  Judging 
by trade directory listings in the coming years, 
James Cooper seems to have also been 
conducting business in his own name at that 
address. 
 The New River was a canal dug in the 
late 16th, early 17th century, to bring fresh 
water from the Lea River in Hertfordshire 
down into London.  

 It originally finished in a tank near to Sadlerôs Wells, but now terminates in two large reservoirs 

near Manor House, from whence it still forms a part of Londonôs water supply. 
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The New River Company was just one of many private companies bringing water into London at that time. 
The water was piped mostly in hollowed out elm tree trunks, (which were less likely to rot), but more 

expensive lead pipes were also occasionally used, to get the water from the tank to the houses of those who were 
prepared to pay for it.  

There had in the past been many open aqueducts coming into London, but these had all been destroyed 
in the fire of 1666 and had not been replaced. It was not until well into the 19th century that iron pipes were 
extensively used to carry fresh water. 

The alternative to paying for piped water from one of the private suppliers, was to collect water yourself 
from one of the many wells about London. These were free, as were the deadly germs that were likely to be lurking 

therein. Consequently,  poor Londoners almost never drank water, relying instead on the relative purity of weak 
ósmall beerô or the even cheaper gin: the advantage of drinking cheap gin being that it would kill you more slowly 
than contaminated well water. 

The men who collected the fees from the customers, each had their allocated area and were each based 
in a particular coffee house. David Cooper was 
one of fourteen collectors at that time and 
conducted his business from Moorgate Coffee 
House, which was quite close to Cheapside. The 
collectors would spend one or two days each 
week sitting in their designated coffee house or 
inn and, probably in response to some past 
grumblings about expenses, each collector was 
given a twice-yearly allowance sufficient to buy 
twelve pounds (about six kilos) or candles. 
Collectors were also responsible for signing up 
and connecting new customers. 

 It was in the collectorôs interest to 
actively pursue new customers, as their only 
remuneration was a percentage of the quarterly 
fees collected. During David Cooperôs tenure, 
that was five per cent, or one shilling in the 
pound. 

The New River Company seems to have 
been governed by rules that were strictly 
enforced, including the requirement that each 
collector should live within their own collection 
area, known as a ówalkô. This might have been so 

that customers could more easily contact their collector, or so that the collector could keep an eye on the water 
pipes to deal with leaks or attempted pilfering. 
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Considering the close proximity of Moorgate Coffee House to Cheapside, where Philip Cooper was living, 
means that Cheapside was probably in Davidôs ówalkô, adding weight to the idea that David might have been living 
with his son, Philip at that time. 

It is interesting to note, that David was given permission to take one or two weeks off, almost every year, 
in September. At that time, there was no such thing as annual holidays, so perhaps David was something of a 
pioneer in that regard, perhaps going to Bath, or one of the fashionable coastal resorts, such as Ramsgate. 

The question might arise as to why David Cooper, a successful businessman, should take on what might 
appear to be a rather lowly occupation. 

The answer is probably that the New River Company recruited respectable, perhaps elderly, gentlemen 
for a role that required no great labours but entailed a degree of responsibility in the collection of money and 
keeping of accounts. Established gentlemen would obviously be more trustworthy, but each collector was, 
nevertheless, required to have two guarantors who would have to cough up if the collector absconded with the 
funds. 

In 1785, David proposed two of his nephews, Francis and Robert Harris Cooper, the sons of his brother, 
Robert, as sureties: the previous signatories having died. Francis and Robert Harris Cooper were wine merchants 
in Philpot Lane. Considering the obvious closeness of David Cooper to these wine merchant nephews, it is not 
far-fetched to think that James Cooper might have learnt the wine business from his older cousins. 

The maximum liability of the sureties at that time, was the considerable sum of four hundred pounds. 
Perhaps because the New River Company was scrupulous in recruiting responsible citizens as collectors, 

there seem to have been relatively few occasions on which guarantors were required to make up a shortfall. There 
were though, a couple of instances after the collapse of the South Sea Company in 1720 (long before David 
joined). 

Although it would be completely unacceptable these days, at that time it was fairly normal practice for 
collectors to use the fees that they had collected, for a bit of short term stock market speculation, before the date 
on which they were due to hand the money in to the Treasurer. 

The booming price of South Sea shares was a very attractive lure for short term speculation, until the 
realization that the boom was being fuelled by hysteria, insider trading and bribery of politicians, caused the South 
Sea Bubble to burst. 

Even when chasing tardy collectors and their guarantors, the letters from the officials of the New River 
Company still seem to show a genuine concern for the welfare of their delinquent employee. One such letter to 
the father (and guarantor) of a victim of the South Sea Bubble, expressed concern for the safety of the son, 
meaning that they hoped that he had not been whisked off to debtorôs prison. 

In further proof that David Cooper was more than a mere functionary of the New River Company, we see 
that in May 1791 he represented the company to the Land Tax Commissioner. 

On the other hand, we also see in the Minutes of the company from October, 1786, the reprimand of David 
Cooper and several others, for living outside their collection areas. Collectors were also reminded that they were 
obliged to be present at their coffee houses during their specified hours. 

Davidôs reprimand was probably because he had again shifted residence, in 1785, to live with his youngest 
son, James, in the St.Swithins Lane building, which has 
several residential floors above the business levels. 

Philip Cooper, our ancestor, was the second of 
David Cooper seniorôs three sons to marry, in 1781 to 
Susannah March. This was about three years after he had 
set up as a linen draper in Cheapside. 

They had just one son, Philip Barrett Cooper, in 
1782. 

Susannah Marchôs father was John March, an 
innkeeper in the small parish of Salthill, in the south of 
Buckinghamshire, close to Slough. 

Susannah was one of four children with Johnôs first 
wife, Sarah. When Sarah died, John March married Mary 
Thomason, a widow who already had a daughter, Elizabeth 
and a son: Thomas Thomason. 

We do not know Mary Thomasonôs maiden name, 
nor the first name of her late husband, but an apparent lack 
of imagination in the Thomason family tends one to believe 
that he might have been called Thomas. That would make 
his son, Thomas Thomason, son of Thomas Thomason. 

John March and Mary then had six children, of 
whom the last was Harriet March, born in 1763. 

Susannah March, wife of Philip Cooper, died in 
1790, at 40 years of age, when their son, Philip Barrett 

Cooper, was just eight years old. 
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John March then died in November 1792, at 78 years of age. His wife, Mary was 69 and perhaps not up 
to looking after her ailing husband by herself. So it might be that their daughters, Harriet and Charlotte, delayed 
marrying so as to help with the care of their ailing father. 

There is some logic to this idea, because Harriet 
married Philip Cooper, widower of her half-sister, Susannah, In 
December 1792, three weeks after the death of her father, when 
she was already 29 years of age.  

Harriet Cooper, nee March, is our ancestor. 
Her sister, Charlotte, was well into her thirties when she 

married, probably within a few years. You can see in John 
Marchôs will, that he was particularly generous to Harriet and 
Charlotte, though this might also have been to enhance their 
attractiveness as marriage prospects, considering that they 
were both getting on a bit, by the standard of the times. This is 
all mapped out on Towsey Chart C10. 

Looking now at the aforementioned Francis Cooper, 
wine merchant in Philpot Lane, cousin of our ancestor, Philip 
Cooper: he had a daughter, Maria Cooper, born in 1782. 

This Maria Cooper married Philip Cooperôs first son, 
Philip Barrett Cooper, in 1824. They were married for forty years, 
before Philip Barrett Cooperôs death in 1862, at 80 years of age. 
Another long-lived member of the Cooper dynasty. His widow, 
Maria, died six years later, aged 82. Like so many in the Cooper 
family, Maria and Philip Barrett do not seem to have had any 
children. 

Going back again, to 1785, we see that it was a year of 
moving about.  

Apart from David, senior, moving in with James in 
St.Swithins Lane, Philip also moved to a house at 6 Craven 
Street, near Charing Cross. This might have been just his 
residence, but he might also have been conducting business on 
his own. He is shown by then as being a silk mercer. 

As we often see at that time, merchants could be in 
partnership as well as having a separate business of their own. 
So, also in 1785, Philip went into partnership with his brother, 

David, as silk mercers, at 14 Holywell Street. 
So, everything was going well for David and Philip, as it was also for their brother, James. 
In November  1786, Cologan, Pollard & Cooper were commissioned to supply Teneriffe Wine (dry white 

wine, with a tart flavour, produced in the Canary Islands, also called Vidonia), for the Marines sailing on the famous 
First Fleet, accompanying the convicts to Botany Bay. 

Some might revel in the connection of our family to this important event at the dawn of Australiaôs white 
history. Others might think that there is nothing glorious about supplying booze to a regiment whose misfortune 
was to be sent to the other side of the world with a bunch of wretched petty criminals. 

My opinion is that Australian history is in fact a collection of such stories of miserable criminals and 
mediocre bureaucrats, so we might as well celebrate our part in maintaining law and order through keeping the 
churlish pioneers alcoholically sedated. 

David Cooper, senior, went on collecting for the New River Company until July, 1791, when he was forced 
to retire after breaking his leg in two places.  

David did not recover from his injury and died in February, 1792, at 76 years of age. Another example of 
Cooper family longevity. 

In 1794, Cologan, Pollard & Cooper earned the enormous sum of £4,820 for several shipments of wine to 
British troops in the West Indies. This shows that their business was a very large affair. 

In the following year, the partnership was dissolved, with William Pollard and James Cooper continuing 
together. It seems though, that each of them also conducted business of their own, outside the partnership. 

John Cologan seems to have returned to his family home in the Canary Islands. He died in Tenerife a few 
years later. 

James stayed at 20 St.Swithins Lane until 1797, when he moved to another location nearby, even though 
he was still also in partnership with Pollard at St.Swithins Lane. 

William Pollard must have been an interesting character. His nickname was ñCoarse Pollardò, partly 
because of his boisterous nature but also as a counterpoint to the nickname of his brother, John, a tobacconist, 
who was called ñFine Pollardò, because of the high quality snuff that he produced. 

John Pollardôs company: Sales & Pollard, went on producing snuff and then cigars, into the 20th century. 
At one point in the 18th century, the company was accounting for a quarter of all tobacco tax received by the British 
government. 
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John Pollardôs daughter Susan (or Susannah), born in 1775, married Joseph Yates Cooper, the son of 
Francis Cooper (one of the two aforementioned wine merchant brothers in Philpot Lane), in 1809. 

Joseph Yates Cooperôs mother was Lucy Yates, who was probably related to Susannah Pollardôs mother: 
Mary Yates. 

It all just keeps on getting more and more incestuous! 
After John ñFineò Pollardôs wife died in 1788, he started having an affair with a woman who was either 

recently widowed, or not, and had two bastard daughters whom he finally acknowledged soon before his death in 
1817. We have seen several such deathbed admissions of paternity through our familyôs history.  

No doubt such last minute attempts at atonement will indeed impress God, thus allowing for a smooth 
passage through the Pearly Gates. 

As mentioned earlier, 
the French Revolutionary 
Wars, after 1789, which led 
into the Napoleonic Wars by 
1805, put a stop to all (legal) 
wine trade with France, so by 
the time that Pollard and 
Cooper did a deal with the 
Portuguese wine merchants, 
Da Cunha and Da Rocha, 
almost all wine arriving in 
Britain was coming from 
Porto. 

Considering the dates 
of the end of the partnership 
with Cologan and the deal 
with the Porto merchants, it is 
likely that the earlier 
partnership was involved 
mainly in trading with the 
Canary Islands, with Cologan 
handling the supply end of the 

business whilst Pollard and Cooper had the London connections, particularly with politicians, for making deals 
such as the two supplying the military. 

This demonstrates that business partnerships, particularly between merchants, were usually formed either 
as family businesses or because each partner brought contacts or expertise that the other lacked. This also 
explains why merchant partnerships may not have lasted too long: as situations and opportunities might quickly 

change and evolve. 
The partnership between William ñCourseò Pollard and James Cooper was officially dissolved at the end  

of 1801. William Pollard continued that business, at St.Swithins Lane, in a new partnership with Charles and 
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Richard Oswin and his son, William Sylvester Pollard, but that new business foundered after a year and the 
partnership was then dissolved on 17th March, 1804. 

During 1803, we see litigation in the Chancery Court, where James Cooper is plaintiff and William Pollard 
is defendant. The most likely cause of this dispute would be the failure of Pollard to make payments to Cooper as 
per some agreement when they dissolved their partnership. 

With the collapse of Pollards new partnership, we can assume that he was then financially embarrassed 
in 1803. 

The nature of the failure of Pollardôs new partnership is unclear, but certainly did not lead to bankruptcy, 
as William Pollard was still associated with St.Swithins Lane until 1814, when he retired to Mitcham in Surrey and 
died soon afterwards. 

It is most likely that Pollard and his partners agreed some sort of liquidation of that business, with their 
creditors. However, whatever and whenever the creditors thought they would get satisfaction, it was not until 1817, 
three years after William Pollardôs death, that those creditors were invited to submit their claims, in order to receive 
a one sixth reimbursement of their debts. 

By about 1808, most of the St.Swithins Lane 
premises, with its large cellar, was taken over by a wine 
merchant called George Sandeman, whose old 
warehouse can still be seen in the Portuguese city of 
Porto.  

The Sandeman company stayed at St.Swithins 
Lane until the 1960s. Sandemanôs logo is the silhouette 
of a Portuguese don and the ground floor and wine cellars 
of that building are still a restaurant called The Don. 

There is no reason to assume that 20 St.Swithins 
Lane was the same building where Robert Harris had 
lived and conducted his business. 

James Cooper was married for the first time, in 
1785 to Mary Huntridge, at Aspeden, Hetfordshire. We do 
not know when she died, but it was certainly within a few 
years and without producing any children. We also do not 
know why James had waited until 33 years of age to 
marry, but it could be that he had been too busy travelling 
about, perhaps in Portugal and the Canary Islands, 
establishing his wine trading business. 

Without any children of his own, we see that in 
1804, James Cooper took on his nephew, Philip Barrett 
Cooper, as a partner in his wine merchant business. That 
partnership lasted for about 24 years. After that time, 
James was living in a large villa that he had bought, 
surrounded by gardens and orchards, in the village of 
Upper Deal, above the Kent coast. 

More on James Cooper later. 
After their marriage in 1792, Philip Cooper and 

his second wife, Harriet, probably lived on at Craven 
Street until about 1795, when they moved to the 
residence above the shop at 14 Holywell Street, where 

they had the first two of their five children.  
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 Whilst Philip was living 
at Holywell Street, his brother 
had probably moved with his 
wife out to genteel Hampstead 
where, in the late summer of 
1795, David and Philip were 
enjoying a ride through The 
Heath in a One Horse Chair 
(the equivalent of today going 
for a ride in a sports car). 
 Perhaps they were 
going too fast, or hit a rock, but 
one of the shafts broke and as 
the horse galloped on, the 
brothers leapt for their lives. 
Both David and Philip 
sustained broken legs. Philipôs 
seems to have healed properly, 
but David was required to have 
his leg amputated fifteen 
months later. To add to Davidôs 
woes, the operation came just 
five weeks after his wife, Fanny, 
died at Hampstead. 
 You will notice in the 
newspaper report of David 
Cooperôs amputation, that the 
reporter decided to finish his 
piece with a paternalistic 
warning on the perils of jumping 
from a moving carriage, whilst 
failing to acknowledge the 
greater danger of being dashed 
to death by remaining in a 
carriage with a broken shaft, 
being dragged by a galloping 
horse. 

David and Philip moved 
their business to 28 Pall Mall in 
1797. This shop was on the 

north side of Pall Mall, two doors east of the 
entrance to St.Jamesôs Square. At this time, 
they were supplying silk to the top levels of 
London society. They are mentioned in 1809 as 
ñsilk mercers to The King.ò  This was King 
George III, just two years before his final decline 
into madness, at which point his son became 
Prince Regent. 
 Philip Cooper was still being shown as 
ñsilk mercer to Her Majestyò (Queen Victoria), in 
1841. 
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David and Philip Cooperôs advertisement from 1818, when they moved along Pall Mall to Waterloo Place 
and the year in which Mary Cooper married John William Thomas Sparks, names several members of the royal 
family as their patrons. 

The óHer Majestyô referred to was Queen Charlotte, wife of King George the Third. Princess Charlotte was 
the daughter of the then Prince Regent, son of George III, who later became King George IV. 

Princess Charlotte was by then second in line to the throne, after her father and would have become 
queen, had she not died in childbirth in 1817. It was her death that caused a succession crisis, with no legitimate 
heirs to the throne. The two old, decadent younger brothers of George, the Prince of Wales, William and Edward 
were therefore forced to quickly marry and it was Prince Edward, Duke of Kent, who just managed to produce 
Queen Victoria, less than a year before he died. 

Prince Leopold was Charlotteôs husband. He was from a very small and impoverished royal family in 
Germany and was of such low ranking in the royal hierarchy, that his title; His Serene Highness (H.S.H), was of a 
lower order than óRoyal Highnessô. 

Charlotte and Leopold were very popular in England and when she died, the degree of national mourning 
was of a level not seen again until the death of Princess Diana in 1997. 

Leopold was both intelligent and politically very astute. He eventually managed to secure for himself the 
role of first King of Belgium and 
became what is probably the 
worst colonial tyrant in history, by 
brutally enslaving the entire 
population of The Congo, for his 
own personal financial gain. 

Philipôs first wife, Sarah, 
had a brother called Barrett 
March, who owned a number of 
inns and pubs and was probably 
also a merchant.  

He moved to Henley and 
owned a large house just over 
the bridge, making it, in fact, in 
Remenham, Berkshire. He also 
owned the business of collecting 
the tolls on Henley Bridge.  

This large house, later 
expanded, is now a luxury 
country hotel associated with the 
Henley Royal Regatta. 

Barrett March was Mayor 
of Henley in 1798 and died there in 1818. Philip Barrett Cooper, Philip Cooperôs son by his first marriage and 
Barrett Marchôs nephew, then took over the estate in Remenham, after Barrett Marchôs widow died in 1820. As 
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you will remember, Philip Barrett Cooper married yet another member of the extended Cooper family, Maria 
Cooper, in 1824. They probably moved to Henley after James and Philip Barrett Cooper finished their partnership 
in 1828. They lived the rest of their lives in Henley.  

James Cooperôs decision to move to Upper Deal might have had something to do with his second wife, 
who was from around that area. 

Although James was still in partnership, in London, with his nephew until 1828, he might well have bought 
the place in Upper Deal long before that date. Perhaps as early as 1804. Maybe the partnership was more about 
James putting in the finance, connections and expertise whilst Philip Barrett Cooper did the leg work. 

A partial move to Upper Deal in 1804, would explain how James came to meet the 32 year old Ann 
Simpson Thompson, whom he married at St. Lawrence Church, Ramsgate in Kent, in March 1805, when he was 
45 years old. 

Deal is just a short distance down the coast from Ramsgate. 
It is worth keeping in mind, that Britain had been at war with the French during the 1790s and for many, 

life was quite difficult. As a wine merchant though, James Cooper might have done rather well, seeing that he had 
trade connections with 
the wine producers in 
Portugal, whilst trade 
with the French was 
banned. 

With this 
opportunity to make 
lots of money and with 
much of the country in 
an economic slump, 
the first years of the 
19th century might 
have been a good 
chance for James 
Cooper to buy an 
estate for his 
retirement, down on 
the south coast, at a 
bargain price. 

Jamesôs  
Portuguese trade 
would though, have 
been severely 

hampered from 1807 until 1814, when the French took the fighting down to Spain and Portugal during what is now 
called The Peninsular War. 

James was obviously happy with his new marriage and one can imagine that he and Ann then set about 
trying to marry off her sister, Dorothy, to Jamesôs brother, David, who had been widowed since 1796 and probably 
been a bit of an old misery-guts since losing his leg. 

Whether it was James and Annôs initiative, or of his own volition, David married Dorothy Thompson in 
November 1809. 

Dorothy and Ann Simpson Thompson, were nieces of Rear Admiral William Fox, who was apparently a 
close, lifelong friend and old navy buddy of Prince William Henry, Duke of Clarence, who later became King William 
IV. When Fox died in 1810, Prince William commissioned a monument for his grave in Ramsgate. 

Jamesôs wife, Ann, died at Upper Deal House in 1832, after 27 years of marriage. 
David and Philip Cooper continued on merrily together in business, at Waterloo Place, which is the square 

at the bottom of Regent Street South. Their shop was one door up from the corner of Pall Mall, making it almost 
opposite Carlton House, the home of The Prince Regent. 

Carlton House was demolished after the death of King George III, when The Prince Regent became King 
George IV and moved up to Buckingham Palace. The buildings around Waterloo Place, including the shop of D & 
P Cooper, were also later rebuilt. 

At some point, David and Dorothy Cooper moved from Hampstead to Otto House (since demolished), in 
Portland Place, Hammersmith, (now Addison Bridge Place), where they stayed until David died in 1819. The 
advertisement for the sale of the house, gives a good idea of a secluded retreat, away from the bustle of the city. 
If they were to return there now, they would discover that bird song had been replaced by the regular clatter of 
trains between Kensington Olympia and West Brompton. 

 

A Genteel RESIDENCE, called OTTO -HOUSE, complete with convenient offices,  a court yard, 

with coach house and good stabling for four horses, and other suitable erections ; lawn, shrubbery 

walks, capital and very extensive walled garden fully cropped and planted with an abundance of the 

choicest fruit trees in full bearing, a han dsome green house and a hot house or gr apery most 
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desirably situated at  the extremity of Portland place, an agreeable distance from the Hammersmith 

road, with a view over the adjacent nursery  grounds to Lord Holland's park : the house contains an 

entrance hall, 2 drawing rooms communicating by folding doors, a cheerful dining room, a neat 

library or breakfast room, 6 bedchambers, dressing rooms, water closets, etc. The premises are 

fitted up with great taste, and are now in the most complete and perfect ord er .  
 
It was probably after the sale of 

Otto House, that Davidôs widow, Dorothy, 
moved back down to Kent, spending the 
rest of her days at Upper Deal House with 
her brother in-law, James, until her death in 
1843. 

Philip Cooper and family, always 
lived above the shop, firstly in the creaking 
old Tudor building in Holywell Street, then 
at the considerably nicer Georgian shop in 
Pall Mall and finally in the Regency 
grandeur of Waterloo Place, into which they 
moved as the paint was still drying on the 
newly finished building. 

Philip and family might have been 
living above the shop, but the Waterloo 
Place residence was certainly of a standard 
that one would expect, being just two doors 
up from the Prince of Wales. The buildings 
around what, after the demolition of Carlton 
House in 1826, had become the northern 
half of Waterloo Place, were replaced by 
solid stone edifices in 1902. In the etching 
of Waterloo Place from 1856, number two 
is seen at the right edge of the picture. The 
people in the picture are standing on the 
site of Carlton House. 

Not only did the Cooper family tend 
to marry amongst themselves, but they also 
went on recycling the same small range of 
names, time and again. All very cosy, but 
sometimes annoying for genealogists trying 
to sort them out. 

As we have seen, James had no 
children and David had just one daughter: 
Rebecca. So our ancestor, Philip was the 
only one of the three brothers to produce a 
substantial collection of heirs: Philip Barrett 
Cooper by his first marriage, then three 
daughters and two sons, all of whom 
survived, by his second wife, Harriet. 

When David Cooper died in 1819, Philip continued the business with his two sons, James, born in 1799 
and David, born in 1803, both of whom were at just the right age to fill the gap left by Davidôs well-timed death. 

There is a trade directory entry from 1830, showing a linen drapery called Philip Cooper & Co. at 32 
Charing Cross. We do not know if this is our Philip Cooper, but it might be that with changing fashions in the 19th 
century and a consequent reduction in the silk trade, that Philip, perhaps in company with others, decided to extend 
the range of his business back into linen. 

This was also the trade of his apprenticeship, many years earlier, with William Prater, at 6 Charing Cross 
Road. 

As we have now seen many times, not everyone in any given family turns out to be a winner and in this 
regard we should look at the life of Susanna Cooper, the first child of Philip Cooperôs second marriage.  

Susanna married 30 year-old Charles Terry in 1821. 
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